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m ě s t y s e  Š v á b e n i c e  
5. ročník   9/2023 

možné v pravý čas využít v postupně otevíraných dotačních 
titulech.  

Obec také přidala ruku k dílu na kapličce na hradě, kde udělala 
odvodnění kolem kapličky a také opravila schodiště. V různých 
částech naší obce došlo k výsadbě stromů, jak jsem již zmínil - na 
školní zahradě, v centru obce, ale i u rybníka. Také všechny lípy  
a velké stromy byly na území obce odborně arboristicky ošetřeny.  

I letos jsme se snažili o bohatý kulturní program v obci  
a o výzdobu náměstí. Velký ohlas přesahující území našeho 
městyse měli velikonoční zajíci podél hlavní cesty o jarních 
svátcích. Kromě tradičních akcí, které jsou již pevně zakotveny do 
kalendáře (švábenický sekáč, fréza cup, stavění máje a švábenická 
kecka, gulášfest, dětský den apod.) se letos podařilo uspořádat 
krojované hody a dovolím si tvrdit, že se hodně povedly. Také se 
obnovily švábenské kroje díky dotaci z JMK. Poděkování patří 
všem, kteří se na tomto podíleli. 

Není však jen všechno pozitivní a zalité sluncem. Trápí nás 
například energie, stejně tak jako vás. Také bychom měli společně 
přemýšlet nad množstvím komunálního odpadu, které do popelnic 
dáváme. Jsme v červených číslech a překračujeme povolené limity 
v přepočtu na občana. V okolních obcích se rozhodli již nádoby 
očipovat a pokud se nad tím, co všechno dáváme do popelnic, 
nezamyslíme, čeká nás to také. Legislativa je v tomto směru 
neúprosná. Velkým a dlouhodobým problémem je stálá nekázeň  
v parkování na ulicích. Projet ke kostelu od hlavní silnice 
představuje mnohdy slalom a pokud se na ulici nedomluvíte na 
jedné ze stran, na které budete parkovat, dojde k tomu, že už 
stěží projede i osobní auto, natož tak zimní údržba. Buďme k sobě 
ohleduplní a trošku používejme selský rozum.  

Chtěl bych všem lidem, kteří se i byť malým kouskem podílí na 
našem společném díle, tedy na tom, aby se nám tady dobře žilo, 
poděkovat. Jsem rád, že se naše „rodina“ stále rozrůstá.  

Vážení občané, přeji nám všem, abychom svátky vánoční prožili  
v kruhu svých nejbližších, abychom si odpočinuli a nabrali dostatek 
sil pro další měsíce následujícího roku a na příští nové výzvy  
a úkoly. 

Šťastné a veselé přeje všem Tomáš Šváb, starosta městyse 
Švábenice. 

█ Slovo starosty 

Rok se s rokem sešel a máme tu Vánoce a konec roku. Také vám 
přijde, že ten čas rychle letí?  Přestože tomu tak je, stihlo se toho 
na obci, stejně jako minulý rok, hodně.  

Od zimních měsíců se intenzivně pracovalo na rekonstrukci 
vnitřních prostor muzea. To máme dnes ze 2/3 zrekonstruované  
a příští rok nás čeká ta poslední třetina. Co se na muzeu stihlo 
udělat, jste měli možnost zhlédnout na slavnostním otevření  
a vlastně i nyní, kdy už je muzeum v určitých dnech nebo po 
domluvě zpřístupněno návštěvníkům.  

V jarních měsících byla upravena komunikace v Záhumení  
v lokalitě u mlýna, byla doplněna liniová vpusť a koryto otevřené 
svodnice vody bylo zatrubněno. Celkovou rekultivací prošla také 
zahrada u základní školy, kde vznikl nový ovocný sad z dotace 
Jihomoravského kraje a také z příspěvku Nadace ČEZ. U školního 
hřiště došlo k výměně stávajícího plotu, který byl zarostlý 
náletovými dřevinami.  

Neočekávanou investicí byla letos totální rekonstrukce bytu  
v mimoškolní budově, kde zůstaly původní, bohužel, jen okna. 
Největší a nejnákladnější investicí se letos stala rekonstrukce 
skautského domu, na kterou se nám také podařilo získat dotace, 
tentokrát z Ministerstva životního prostředí. I zde nezůstal kámen 
na kameni. Příští rok se tak budou moci do budovy vrátit nejen 
skauti. Díky rozšíření o podkroví se do budoucna může budova 
různorodě využívat. 

Důležitou opravou prošla ulice Tiská, kde byla kompletně 
vyměněna kabeláž, lampy a také svítidla veřejného osvětlení. 
Rekonstrukce VO již byla zapotřebí z důvodu havarijního stavu.  

Prostě stále se něco děje, buduje, vylepšuje a opravuje. Důležité je 
zmínit, že velkou míru ze shora uvedených akcí si děláme ve 
vlastní režii, čímž se dostáváme ve výsledku na poloviční náklady 
oproti rozpočtům v projektech. Díky v tomto případě patří 
kolektivu zaměstnanců úřadu! 

Pro nadcházející rok je připravováno také několik investičních 
záměrů, např. měla by se snad konečně rozjet stavba hasičské 
zbrojnice a také by mělo dojít k rekonstrukci školy. Oba projekty 
jsou samozřejmě realizovány s pomocí získaných dotací. Vedení  
a rada obce chystá také další projekty tzv. do šuplíku, aby je bylo 
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█ Výsadba dubů 

 

Snažíme se neustále zvyšovat podíl nově vysazených stromů 
všech druhů v naší obci a jejím okolí, aby průběžně docházelo  
k obnově zeleně. Pravidelně se nám daří získávat na tuto činnost 
státní i soukromé dotace. Nyní jsme v prostoru za rybníkem 
vysázeli 400 malých dubů. V této obnově nám tentokrát pomohla 
Lesní školka Johanka, která nám tyto sazenice darovala.  

█ Nemovitost č.p. 40 

 

Již dříve bylo avizováno, že jsme získali dotaci od Nadace ČEZ 
Stromy 2023 – 2. kolo Nadace ČEZ Ev. č. STR23/61521, na výsadbu 
stromů ve výši 149.990 Kč. Celkové náklady akce byly 150.040 Kč. 
Za spoluúčasti občanů došlo 17.11.2023 k výsadbě stromořadí na 
rynku, kde bylo vysazeno 34 kusů okrasných jeřábů a ve školní 
zahradě celkem 20 kusů ovocných stromů, a to jabloně, hrušně, 
meruňky, třešně a slivoně. Záměrem realizace projektu byla 
obnova aleje, která existovala na dobových fotografiích na 
náměstí v obci, zvýšení množství zeleně a zlepšení mikroklimatu  
v obci. 

Na listopadovém zasedání zastupitelstva bylo rozhodnuto o koupi 
nemovitosti na adrese Švábenice č.p. 40. Jedná se o další 
nemovitost v ulici Hliník, která sousedí s již odstraněnými 
budovami č.p. 39 a č.p. 276. O osudu budovy nebylo ještě 
rozhodnuto. O dalším využití bude probíhat debata na dalších 
jednáních zastupitelstva. 

█ Stromy z Nadace ČEZ 

█ Nádrž na hřišti 

Na jaře tohoto roku se započalo s budováním nové akumulační 
nádrže na vodu, která slouží na zavlažování travnaté plochy na 
fotbalovém hřišti. Akci se podařilo dokončit díky využití části 
akumulační nádrže z bývalé čistírny odpadních vod u mlékárny. 
Nádrž je nyní umístěna pod povrchem a plocha je zatravněna. 
Kapacita je cca 30 m3. Většinu prací provedli přímo zaměstnanci 
městyse. Současně došlo k přesunutí čerpadla a celého 
elektrického vybavení. 

█ Statistika obyvatel 

 

█ Pálenice a moštárna 

Budova pálenice a moštárny ve Švábenicích č.p. 240 je nyní  
v majetku městyse. Zahrádkáři rozhodli na své schůzi  
o bezúplatném převodu na městys. Původní stav byl takový, že 
pozemek pod budovou vlastnil městys, ale samotná budova byla  
v majetku Základní organizace Českého zahrádkářského svazu 
Švábenice. V případě přerušení nebo ukončení činnosti našich 
zahrádkářů hrozilo, že by se budova převedla do majetku 
nadřazené organizace v Praze. Tímto převodem se městys zavázal 
jak udržovat budovu, tak v případě potřeby podporovat činnost 
našich zahrádkářů. Stejný majetkový stav, jaký je nyní  
u zahrádkářů, je také u dalších spolků, které jsou v naší obci – 
fotbalisti, chovatelé, hasiči a skauti. █ Poplatky za komunální odpad, psy a stočné 

Výše poplatků na rok 2024 za komunální odpad činí 700 Kč na 
osobu, stočné 250 Kč na osobu i včetně trvale neobydlených 
nemovitostí (chalup), pes 150 Kč a každý další pes 200 Kč. 
Hotovostní platby jsou možné od 5. února 2024 do 27. března 
2024. Poplatky se vybírají pouze v pondělí a ve středu. Mimo tyto 
úřední dny hotovostní platby nepřijímáme. Bezhotovostní platby je 
možné provádět od 1. ledna 2024 do 31. března 2024 na číslo účtu 
městyse Švábenice 3022731/0100. Variabilní symbol = číslo domu 
poplatníka. Bezhotovostně lze platit pouze souhrnně za všechny 
osoby a poplatky na čísle popisném. Případnou výši celkové částky 
lze konzultovat na tel. č. 517 365 602 nebo e-mailu 
p.smutna@svabenice.cz. Po připsání částky na účet městyse si 
můžete v úřední dny vyzvednout nálepku na popelnici. 

█ Kaple na hradě 

Na jaře tohoto roku jsme provedli na kapli Panny Marie na hradě 
práce, které zamezily zatékání dešťových vod ze střechy přímo do 
základů. Nyní se pracovalo na odkopání zeminy kolem základů 
budovy a umístění drenážních trubek s odvětráním, aby se 
zabránilo vlhnutí zdiva. Současně byly provedeny statické práce  
o oprava schodů u vstupu do kaple. 

 Statistika celkem muži ženy 
počet obyvatel 1048 525 523 
narodilo se 7 4 3 
zemřelo 7 5 2 
přistěhovalo se 38 15 23 
odstěhovalo se 29 12 17 
průměrný věk 39,55 38,84 40,25 
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█ Pečou celé Švábenice 

 

V sobotu 18.11.2023 v kulturním domě probíhalo zábavné 
odpoledne, na kterém děti za pomoci dospělých válely, vykrajovaly, 
pekly a zdobily perníčky. Ty pak byly rozdávány při akci na 
rozsvícení stromečku. 

█ Socha sv. Floriána 

 

V letošním roce se pokračovalo v dlouhodobých průběžných 
opravách soch v obci a nyní došlo na sochu sv. Floriána, která se 
nachází na rynku mezi lipami. Na akci s názvem Restaurování 
sochy sv. Floriána v městysi Švábenice a Doplnění balustrády 
sochy sv. Floriána v městysi Švábenice byla poskytnuta dotace  
z Ministerstva kultury ČR ve výši 100.000 Kč a dotace  
z Jihomoravského kraje ve výši 57.000 Kč. Celková náklady činily 
234.135 Kč.   

█ Aneta a Alžběta Hlobilovy 

Máme mistryni České republiky. Jmenuje se Aneta Hlobilová a je jí 
13 let. Již od svých 4 let se věnuje moderní gymnastice ve 
Sportovním klubu TRASKO Vyškov, z.s. v hale ZŠ Purkyňova, kde 5x 
týdně pravidelně trénuje. Titul získala v listopadu tohoto roku na 
Mistrovství ČR v Ostravě. Zvítězila se svými kolegyněmi se 
společnou skladbou Piráti v nejnáročnější kategorii juniorek  
a odvezly si tak zlaté medaile. Aneta Hlobilová a dalších  
6 gymnastek bylo díky svému umu zařazeno do reprezentačního 
družstva nadějí ČR.  

Její mladší sestra Alžběta Hlobilová, které je 11 let a také od svých 
4 let pravidelně 4x týdně trénuje ve stejném klubu, se v mladší 
kategorii se společnou skladbou moderní gymnastiky umístila na 
4 místě. 

█ Rozsvícení stromečku 

V letošním roce došlo ke konání již tradičního rozsvícení vánočního 
stromečku před radnicí. Událo se tak 2.12.2023 a součástí byl 
vánoční jarmark, kde bylo možné zakoupit tradiční vánoční 
produkty. Pro děti byl připraven vánoční punč a pro dospělé 
svařené víno. K zakoupení bylo také něco na zub. Rozdávaly se 
perníčky, které upekly děti v kulturním domě, a také oříšky  
s předpovědí do budoucna. Kulturní program obohatilo hudební 
vystoupení dětí ZUŠ Ivanovice na Hané a také scholy Švábenice.  
V rámci dobročinnosti bylo v dobrovolné sbírce na pomoc pro 
rodinu z Dětkovic, kterou zasáhl v nedávné době požár, vybráno  
a následně předáno 23.117 Kč. 

█ Žárovky v kulturním domě 

█ Znak městyse 

Dne 23.6.2022 jsme rozhodnutím č. 30 předsedkyně Poslanecké 
sněmovny získali nový znak. Postupně dochází k výměně 
původního vyobrazení znaku na všech místech. Souběžně s tím 
pan Vítězslav Váradi provedl i jeho kamenickou úpravu nad 
vchodem do radnice. Nyní je tento významný symbol již v nové 
správné podobě.  

Na hlavním sále našeho kulturního domu proběhla u velkých 
původních skleněných lustrů výměna žárovek. Jedná se o 8 
svítidel, v každém bylo 20 kusů klasických 100W žárovek. Podařilo 
se vyměnit celkem 135 kusů ze 100W na 14W led. Zbývající nejsou 
z důvodu poškození historických objímek využity. Došlo tak ke 
snížení odběru elektrické energie z 16 kW na 1,89 kW. 
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█ Skautský rok 

 

 

V letošním roce se jednotka opět přiblížila ke kýženému cíli, tedy 
stavbě nové hasičské zbrojnice. Městys Švábenice učinil patřičné 
kroky, abychom mohli v příštím roce zahájit stavbu. Vznikne tak 
nové moderní zázemí pro zásahovou jednotku, které bude plně 
odpovídat současným potřebám jednotky. V letošním roce měla 
jednotka celkem 15 zásahů. Primárně se jednalo o technické 
pomoci jako spadlé stromy, likvidace sršních hnízd, únik 
nebezpečné látky, provizorní zakrytí střešních konstrukcí po živelní 
pohromě či požáru (Bučovice, Hodějice, Dětkovice) a jeden požár 
(Galvanika Ždánice). Dále jsme se jako jednotka účastnili 
taktického cvičení v Rychtářově, výcviku jednotek OOb v Tišnově.  
V rámci každoročního výcviku pilařů jednotka provádí kácení 
nebezpečných stromů pro městys. V dubnu letošního roku se naše 
jednotka prezentovala v rámci zařazení do ochrany obyvatelstva 
starostům obcí s rozšířenou působností Jmk na krajském 
ředitelství HZS v Brně. Děkujeme za přízeň v letošním roce  
a těšíme se na setkání v roce nadcházejícím jak na našich akcích, 
tak na akcích, kterých budeme součástí.  

Mládež našeho oddílu se do jara scházela na pravidelných 
schůzkách v klubovně na staré školce. Klubovna sloužila také jako 
sklad oddílového a táborového vybavení. V letošním roce započal 
městys Švábenice rozsáhlou rekonstrukci této budovy. Byli jsme 
nuceni veškeré vybavení a zázemí oddílu přestěhovat. Díky ochotě 
našich zastupitelů se náhradní prostory pro vybavení a pro aktivity 
dětí a zájmových skupin našly v uvolněném bytě na mimoškolní 
budově, za což jim patří velké díky. Během roku jsme uspořádali 
Tříkrálovou sbírku, podíleli se na svatojánském ohni, stavění  
a kácení máje a dalších kulturních akcích. V červenci proběhl 
tradiční tábor pro švábenické děti, který se nesl v duchu 
indiánského léta. Tábor je vyvrcholením celoroční činnosti a jsme 
velice rádi, že je o něj veliký zájem. Na letošním gulášfestu si 
skauti odnesli dvě umístění, a to cenu sympatie a 1. místo  
v kategorii hlas lidu. Během roku proběhly brigády na tábořišti, 
kde se snažíme každý rok dle finančních možností o zkvalitnění 
zázemí pro letní tábory, a také na Junácké chatě, kde se staráme 
o jeji údržbu a okolí. V měsíci prosinci přivezeme betlémské světlo 
a uspořádáme již tradiční Silvestrovské véšlap na Junáckou chatu. 
Zájem ze strany dětí navštěvovat skautský oddíl je stále velký, 
bohužel nedokážeme pokrýt takový počet pro nedostatek 
vedoucích. Pokud by měl kdokoliv zájem obětovat část svého 
volného času pro druhé, rádi ho ve svých řadách přivítáme. Děkuji 
všem vedoucím, kteří nezištně pracují pro naše děti a všem 
kamarádům za pomoc a přízeň. Velké díky za podporu patří Úřadu 
městyse Švábenice a domovské organizaci YMCA Skaut. 

Krásné prožití vánočních svátků a láskyplný nový rok přejí Skauti 
Švábenice. 

Pavel Brown Derka 

█ Jednotka sboru dobrovolných hasičů—JSDH 

█ 

Na silvestra zve YMCA skaut Švábenice všechny na Silvestrovské 
véšlap od 10:00 do 14:00 hodin s cílem na Junácké chatě, kde 
bude připraven oheň na opékání, čaj a svařák. Hrnečky a špekáčky 
s sebou. V 17:00 hodin zve městys Švábenice na fotbalové hřiště, 
kde bude v tomto čase odpálen tradiční silvestrovský ohňostroj. 
Přijďte dřív na svařené víno a dětský punč. 

█ Silvestrovský véšlap a ohňostroj 

█ Rok u SDH Švábenice 

V letošním roce nás čekalo opět mnoho akcí všeho druhu. 
Začátkem roku jsme uspořádali během jednoho víkendu hned dvě 
akce v maskách. První z nich byl karnevalový ples pro dospělé, na 
kterém se sešla více než stovka masek. Druhou akcí byl dětský 
karneval, kde si děti užily spoustu her, zábavy a tance s klauny 
Hula a Hopem. Další akcí bylo pálení čarodějnic spojené se 
stavěním máje. V srpnu jste mohli ochutnat náš správně pálivý 
guláš na již tradičním gulášfestu. Na dětském dni, který se konal 
na začátku školního roku, si s námi děti mohly vyzkoušet práci se 
džberovkami či srážení kuželek hadicí. Konec září se nesl v duchu 
nově obnovených krojovaných hodů a s tím spojených dalších akcí. 
Na hodovou zábavu jsme letos přizvali kapelu Expo&Pension, která 
se po dlouhých 27 letech vrátila do Švábenic. V neděli jsme 
připravili pro veřejnost den otevřených dveří. Rádi jsme se také 
zapojili a pomohli při dalších akcích připravených městysem ve 
spolupráci s dalšími spolky. Potkat jste se s námi mohli na 
občanském sázení stromů, u zajišťování dopravy při akci žehnání 
motorek, běžeckém závodu Švábenická kecka a během celého 
víkendu krojovaných hodů. 
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Po zahoření v horní místnosti se zemědělskou expozicí v roce 2022 
bylo provedeno vyklizení exponátů a asanace specializovanou 
firmou. Nakonec bylo přikročeno ke generální opravě elektrické 
instalace a opravě omítek i v dolní místnosti.  Během této doby 
byla provedena úprava expozice betlémů v podkroví do současné 
podoby. Nachází se zde celkem 994 betlémů a figurkových sestav. 
Z toho je 365 betlémů papírových českého původu a 629 
figurkových sestav z různých materiálů z celého světa. Po 
dokončení stavebních úprav byla horní místnost osazena novým 
nábytkem podle vlastního návrhu a nainstalována expozice 
papírových betlémů seřazených podle původu a provedení. Nejprve 
české betlémy, pak zahraniční, dětské a nakonec raritní – celkem 
381 položek. V měsíci říjnu začalo osazování dolní místnosti, kde 
byla instalována část nábytku a podařilo se sem přemístit 
archeologické nálezy a do zadní místnosti expozici Petra Pištělky. 
Ta byla využita při slavnostním otevření muzea dne 28. října 2023, 
kdy v dolní místnosti byla připravena výstava Pištělkových obrazů. 
Na schodišti a horní chodbě byly znovu umístěny obrazy Petra 
Pištělky a na zdech byla namontována původní okna z obřadní 
síně radnice s malovanými obrazy z 50. let. V dnešní době je 
dokončena expozice JUDr. Pokorného, p. Jana Vyhlídala  
a významných osobností školy.          pokračování na straně číslo 6 

█ Místní lidová knihovna Švábenice 

 

█ Obecní vlastivědné muzeum 

█ Sokol Švábenice 

Nejkrásnější svátky roku se již kvapem blíží, za chvíli nám opět 
začne nový rok a já bych pro Vás chtěl stručně shrnout, co 
nejvýznamnějšího se za rok 2023 událo ve švábenickém fotbale. 
Když začnu tím, co se dělalo pro účely zlepšení a zkvalitnění 
zázemí na našem fotbalovém hřišti, tak kromě každoroční údržby  
v podobě zapískování a zatravnění, které proběhlo v letním období 
mezi sezonami, největší akcí byla výměna nádrže na zavlažování 
trávníku. V měsíci březnu 2023 jsme zjistili, že stará nádrž, která 
sloužila po mnoho let, má již svou použitelnost za sebou. Došlo 
tedy k vykopání a usazení nové nádrže ve stejných prostorech za 
zadní brankou. Tato výměna byla kompletně dokončena  
v podzimních měsících, ovšem v provozu jsme měli závlahu od 
měsíce června 2023. Na celé této akci se podílel městys 
Švábenice, kterému za to patří neskutečný dík. Zejména vzhledem 
k jeho již tak vytíženým zaměstnancům, kteří museli v tomto 
období řešit mnoho dalších akcí. Bez této pomoci bychom to nikdy 
neměli takto rychle a precizně udělané. Když se ohlédnu na 
fotbalové výkony, tak jednoznačně nejpozitivnější jsou výkony naší 
přípravky, které již započaly v sezoně 2022/2023 a hlavně 
gradovaly na podzim 2023. Svými výkony přípravka uhrála úžasné 
1. místo ve své skupině, ve které porážela i týmy z Vyškova  
a Ivanovic na Hané. Ještě jednou obrovská gratulace jak hráčům 
samotným, tak i jejim trenérům. Za tyto výkony se na jaře 2024 
mohou těšit z postupu do skupiny, ve které budou čelit ještě 
těžším soupeřům. Takže jen tak dále a přeji mnoho štěstí.  Co se 
týče dospělého týmu Švábenic, tak jaro 2023 si zlepšenými výkony 
uhráli setrvání v Okresním přeboru do další sezony, kterou začali 
velmi dobře. Hra z mého pohledu byla velmi zdařilá, jenže jsme 
trpěli na proměňování šancí, které nás stály mnoho bodů. Konec 
podzimní části jsme ovšem vůbec nezvládli, a to jak z důvodu 
absence některých hráčů, tak patrně i hrála i velkou roli psychika, 
protože některé výsledky byly až děsivé. Věřme, že během zimy se 
dá tým do kupy a na jaře bude opět předvádět výkony hodné 
tohoto týmu. Za celý spolek Sokola Švábenice bych chtěl všem 
popřát krásné svátky vánoční a do nového roku 2024 mnoho 
zdraví, štěstí a radosti. 

Tomáš Orel  

 

Knihovna je umístěna v budově úřadu městyse ve dvou malých 
místnostech. V pěkných nových regálech je nyní 2 605 knížek, 
které stále doplňujeme knihami z výměnného fondu vyškovské 
knihovny. Letos jsme také pořídili 139 knih nových a čtenáři si 
mohou vybrat mezi detektivkami, thrillery, romány současnými  
a historickými, od spisovatelů českých i světových. Nejpůjčovanější 
čeští autoři jsou Vlastimil Vondruška, Jan Bauer, Hana Marie 
Körnerová, Alena Mornštajnová, František Niedl a další. V knihovně 
nezapomínáme ani na děti. Letos nás navštívili školáci v září, 
abychom vyhlásili zábavnou a tvořivou soutěž Nekonečný svět 
fantazie. Vyhodnocení bude v lednu nového roku. Za zdařilou akci 
považujeme autorské čtení se známou dětskou spisovatelkou 
Zuzanou Pospíšilovou. Proběhlo ve škole 3. listopadu a za její 
pozvání děkujeme paní Zuzaně Švábové. Na závěr tohoto 
kalendářního roku přejeme všem čtenářům hodně pěkných zážitků 
získaných díky naší knihovně.  

Hana Pištělková, knihovnice 
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Radostné prožití svátků Narození Ježíše Krista! Boží pokoj, láska  
a požehnání ať Vás všechny provází v novém roce 2024 přeje  
P. Mgr. Marek Jarosz. 

ukázka dravého ptactva. Děti si kromě spousty příjemných zážitků 
mohly odnést i různé upomínkové a propagační předměty  
s mysliveckou tématikou, které věnoval Okresní myslivecký spolek 
Vyškov, za což mu patří velké poděkování. Celé odpoledne se neslo 
ve velmi přátelském a uvolněném duchu a nejen děti, ale i dospělí, 
odcházeli s pocitem hezky prožitého odpoledne. 

Absolutním vrcholem našeho celoročního snažení byly oslavy 
svátku sv. Huberta, patrona všech myslivců, konané 3. víkend  
v měsíci říjnu. Přes všechny potíže naši členové připravili opět 
skvělé zvěřinové hody. Zvěřinové speciality se velmi dobře 
prodávaly již od pátečních odpoledních hodin. Večer pak 
následovala taneční zábava, na které hrála skupina PETERS 
MUSIC. V neděli proběhla, s přispěním Okresního mysliveckého 
spolku Vyškov, v kostele svatého Michaela archanděla ve 
Švábenicích slavností mše svatá.  

Slavnostní mše se zúčastnili nejen členové místního spolku, ale 
také myslivci z blízkého okolí. Jejímu důstojnému průběhu 
značnou měrou přispěl hudební doprovod trubačů ze Zábřehu na 
Moravě a chrámový sbor ze Švábenic. Po jejím ukončení bylo pro 
všechny zúčastněné před kostelem připraveno slavnostní 
pohoštění završené společným fotografováním. Na závěr se 
všichni členové se svými rodinami sešli v kulturním domě  
k slavnostnímu obědu, na který byli pozváni i zástupci obcí  
a podnikatelských subjektů, se kterými pravidelně spolupracujeme. 
Celý víkendový program byl pro členy mysliveckého spolku velice 
náročný, přesto však velmi úspěšný, za což je nutné poděkovat jak 
členům mysliveckého spolku, tak i všem sponzorům, kteří se do 
víkendových oslav zapojili. Dále bych chtěl velice poděkovat všem, 
co se nějakým způsobem podílejí na rozvoji myslivosti, ochraně 
přírody a podpoře našeho spolku.  

Neprožívali jsme jen věci veselé. Tento rok nás navždy opustili dva 
dlouholetí členové, pan Stanislav Sedláček a pan Josef Vojáček. Za 
dlouholetou práci pro spolek jim patří velké poděkování. 

Vážení občané, jménem svým i všech členů spolku Střela 
Švábenice bych Vám chtěl popřát krásné prožití svátků vánočních 
a do nového roku hlavně hodně štěstí, zdraví a pevné nervy při 
řešení každodenních problémů.  

Stanislav Zavadil, předseda spolku 

█ Římskokatolická farnost Švábenice 

█ MS střela Švábenice 

Vážení čtenáři, 

dovolte mi, abych Vás seznámil s činností našeho mysliveckého 
spolku Střela Švábenice v roce 2023.  

V letošním roce uplynulo 60 let, kdy se podle tehdejšího zákona, 
který určoval minimální výměru honitby 500 ha, sloučily myslivecký 
spolek Jas Dětkovice s mysliveckým spolkem Střela Švábenice. 
Začátkem tohoto roku uběhla i desetiletá nájemní smlouva naší 
honitby. Na základě březnové valné hromady honebního 
společenstva, které sdružuje majitele všech honebních pozemků, 
nebyla honitba na další období našemu spolku pronajata a právo 
lovu si ponechalo honební společenstvo. Hlavním cílem letošního 
loveckého roku je odstřel přemnožené spárkaté zvěře. Další změna 
pro spolek přišla při volbě nového vedení, kdy předsedu Michala 
Frgála nahradil Stanislav Zavadil a na post místopředsedy byl 
zvolen Jan Sekanina.  

I přes veškeré změny se spolek snaží i nadále aktivně zapojovat 
do kulturního dění ve svém okolí i v letošním roce. Dne 24. 6. naši 
členové zajistili občerstvení při slavnosti svatojánských ohňů, která 
se konala nad švábenickým Boříčím. Celá akce se vydařila a náš 
spolek byl pochválený za kvalitní občerstvení. O měsíc později, dne 
26. 7., jsme na myslivecké chatě téměř po 30 letech uspořádali 
Pytláckou noc. O hudební doprovod k tanci a poslechu se postaral 
nás člen Dominik Hanák. Další členové připravili velmi chutné 
zvěřinové speciality a bohatou zvěřinovou tombolu. Přes značné 
úsilí i příjemné počasí nás zklamala velmi nízká účast. Další akce, 
které se náš spolek účastnil, byl dnes již tradiční švábenický 
gulášfest, který se konal 19. 8. Tak jako v minulých letech byl  
i letos náš tým velice úspěšný jak v hodnocení poroty, tak  
i v hodnocení veřejnosti, obsadil druhé místo. Dále jsme se za 
příjemného sobotního odpoledne dne 2. 9. ve spolupráci  
s Okresním mysliveckým spolkem Vyškov připojili k již tradičně 
dobře zorganizovanému dětskému dni ve Švábenicích. Náš spolek 
se prezentoval ukázkami loveckých trofejí, vábniček, nožů a jiných 
předmětů určených k myslivecké praxi. Největší atrakcí byla  

V hlavní místnosti po instalaci nábytku budou umístěny materiály 
k historii Švábenic. V roce 2024 dojde k úpravám místností na levé 
straně (nová elektroinstalace a oprava omítek). Dole se 
předpokládá oddělení školy, kultury a sportu. Nahoře po uvolnění 
místa po exponátech kultury a školství bude více místa pro 
rozšíření a lepší uspořádání expozice fotografií. V zadních 
místnostech, kde již proběhly úpravy, bude prozatím uskladněn 
materiál z opravovaných místností. Po jejich instalaci zde bude 
nově uspořádána expozice řemesel a živností. V měsíci prosinci je 
muzeum otevřeno vždy v neděli odpoledne, a to obě expozice 
betlémů. Chtěl bych popřát všem příjemné prožití vánočních 
svátků a hodně zdraví a štěstí v novém roce 2024.  

Ing. Luděk Pištělka, správce muzea 

█ Obecní vlastivědné muzeum 


